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         Victoria: March 17, 1984.  Subject:  Bert Landrie, North
         Battleford, Saskatchewan.  Bert, could you tell me what type of
         a house you grew up in?

         Herbert:  Log house.

         Victoria: And was there running water or electricity or
         anything like that?

         Herbert:  No.  There was nothing.

         Victoria: About how many rooms did it have?

         Herbert:  Three.

         Victoria: And what was the heating?  How did you heat your
         house?



         Herbert:  Wood.

         Victoria: Did you have floors or...

         Herbert:  Yeah, we had, we always had a floor.

         Victoria: And what, what type of furniture did you have?

         Herbert:  Mostly beds and benches.

         Victoria: Were they store bought or...

         Herbert:  No they were mostly made.  Beds were store bought but
         the benches and chairs was mostly made.

         Victoria: And did you own your own houses, or did your father
         own his own house?

         Herbert:  Yes, he had his own house, yeah.

         Victoria: And did you have a big yard or was it...

         Herbert:  Yes, we had...  We lived on a farm, 160 acres, and we
         done lots of gardening until the dry years and we had no water
         then.  We used to have a lake, a big slough.  We used to haul
         water till we ran out of water back in the 1930s.

         Victoria: And how far was your nearest neighbour away?

         Herbert:  A half a mile.

         Victoria: What were they, white people or were they Metis?

         Herbert:  Well, they were Metis family and there are white
         people.  We were in between.

         Victoria: And the Metis family what was their name?

         Herbert:  Landrie.

         Victoria: Oh, they were related were they?

         Herbert:  Yeah, my dad's brother.

         Victoria: What was his name?

         Herbert:  Charlie.

         Victoria: Charlie.  Was there very much work back in those days
         for people?

         Herbert:  Well, there... the early part in the '20s there was
         lots of work, but in the '30s there was nothing.

         Victoria: What type of jobs were there?

         Herbert:  Well, mostly farm labour.  There was lots of farm



         work --  threshing, stooking.  There was all kinds of work,
         spring work and working in the fall.  And mostly in the winter
         we used to trap coyotes.

         Victoria: But was there a, was that a good business, this
         trapping?

         Herbert:  Well, that's the way we made our living.

         Victoria: Did you have chores to do at home when you were
         young?

         Herbert:  Oh yes.

         Victoria: What types were they?

         Herbert:  Well, I looked after the horses, and we milked cows.

         Victoria: Did your brothers and sisters have work to do too?

         Herbert:  Yes.  They, some of them, my brother Sam, the older
         ones, they mostly worked on the farms and they worked out.  But
         most of the time I was at home except...  In the wintertime I
         was at home all the time but in the spring I used to go out and
         work on the farms.
         Victoria: Did your family do special things together like
         camping or hunting?

         Herbert:  Oh yes, we did that all together.  We all did it.

         Victoria: So it was sort of a family affair then?

         Herbert:  Yes, yes.

         Victoria: How about storytelling?  Was there someone in your
         family that did any storytelling?

         Herbert:  My dad was negative in that line.  No, there was...
         he was a very calm man, he hardly ever talked.

         Victoria: Anybody that you knew of, you know, like, was there
         very many Metis people around where you lived?

         Herbert:  No, there was only three families.

         Victoria: Where was this where you were farming?

         Herbert:  At Simpson.  We came from Montana when I come out of
         school.  We moved from Montana to Simpson and Dad homesteaded
         there in 1924.  And we were there, and we had no school.  I
         couldn't go to school.  Till later years my sisters got a
         little bit education.  They started a new school; they built a
         new school for us.  But I was too late.  I was working out then
         and was too old to get in the school.

         Victoria: And where were you born at?



         Herbert:  I was born in Dundurn, Saskatchewan.

         Victoria: Was that before you moved to Simpson or...

         Herbert:  Yeah, well my dad and them moved.  They left in 1919.
         They left Saskatchewan and they went to Montana.  Dad used to
         go pick up horses in Montana and then he'd bring them south to
         the settlers and sell them.  He came north.

         Victoria: Did he do that for a living?

         Herbert:  Yeah, he done that for quite some time until it got
         so they couldn't travel around.  They travelled by horses and
         wagons, but they wouldn't travel around because the country was
         getting settled and they had no place to take them horses.  And
         that was the last time they brought horses was 1923.  They
         brought about 60 head of horses and they brought them down to
         Simpson and some they took them to Turtleford to sell.
         Victoria: So you grew up in Dundurn then.  Do you remember much
         about your life there?

         Herbert:  No, I didn't.  I was just a little kid when we left
         in 1919, you see, when we went to the States and we stayed
         there three or four years.

         Victoria: And then back to Simpson?

         Herbert:  Yeah, and back to Simpson in 1924 actually -- we must
         have been there five years, you see.  And we moved to Simpson
         and Dad homesteaded there, and we stayed there.  In 1942 when
         Dad left and we moved to Baljennie.

         Victoria: Were your grandparents around you while you were
         growing up?

         Herbert:  No, only my grandmother.  They were all, they were
         dead.

         Victoria: How about your aunts and uncles and cousins of any
         kind, were they...?

         Herbert:  Well, I had two uncles there -- three.  One was at
         Hanley, George; and Isadore was a mile away from us; and Uncle
         Charlie was only half a mile.

         Victoria: So you sort of grew up around where your realtions
         were?

         Herbert:  Oh yeah.

         Victoria: Is there anyone of your family, like any family
         member that you had, that you especially remember for some
         reason or another?  I mean who was sort of outstanding to you,
         you maybe looked up to him as...

         Herbert:  Only my grandmother.  That's...  They were away.  I
         knew them but very little when I was really young.



         Victoria: What makes you think of her?

         Herbert:  Well, my grandmother, she stayed with us when she was
         really old and she died at my mother's place at Watrous.

         Victoria: Is there something special that...

         Victoria: Was there something special...?

         Herbert:  Yeah, well that's what brought...  specials.
         Actually I didn't know the rest very much, because they lived
         at Hanley and they were old.  I didn't have much to do with
         them, only my grandmother on my mother's side.  She lived
         with us for quite some time.

         Victoria: Was your family, like was there a strong family
         loyalty with your family?  Did they stick together?

         Herbert:  Yes.  Pretty much.

         Victoria: And your father -- you said your father did horse
         trading for a living -- was there something else he did, too,
         to supplement the income, or what did he do later on in life?

         Herbert:  Well, labour mostly, ordinary labour, farm work quite
         a bit.

         Victoria: Did he ever, well you said about trapping, hunting
         pretty much...

         Herbert:  Oh yeah, he did lots of that.  He trapped and hunt.
         And he used to hunt for bounty for timber wolves and coyotes in
         Montana.  He did lots of that.  And he done lots of ranch work
         as well.  He broke in lots of horses, and he did pretty well
         everything.

         Victoria: Did he do quite a bit of seasonal work?

         Herbert:  Pardon?

         Victoria: Was it quite a bit of seasonal work that he did?

         Herbert:  No, there was... he was pretty well occupied all the
         time except when he started to get old.

         Victoria: Your parents had a garden?

         Herbert:  Oh yeah, they always had a garden.

         Victoria: Was it, how was it, a big garden or...

         Herbert:  Oh yes, it was a big garden and we grew lots of
         potatoes, and carrots, and turnips, and everything.

         Victoria: And you had livestock?



         Herbert:  Livestock we had, yeah, cows.  We used to have a lot
         of cattle.  Well, I say a lot, well, we had maybe 35, 40 head
         at times, and times right down to nothing and then laid by and
         sell, see.
         Victoria: Is there a time that you can ever remember when your
         father was unemployed and he didn't have any work at all?

         Herbert:  Well, yes, in the '30s.

         Victoria: How was it then?  How was it for your family then?

         Herbert:  It was very tough, it was hard to describe.  He was
         getting old and he couldn't do much work, so we got the idea of
         hunting coyotes.  We used hounds and we sold and we got
         anywhere from $5 to $10 for a coyote that time.

         Victoria: That was good money then?

         Herbert:  Yes.  That was the... you made better wages than
         working on a farm.  I worked on a farm for $5 a month.  Yeah,
         that was in the '30s, $5 a month, and the government gave $5 a
         month to the farmer for my board.

         Victoria: Sort of supplement.

         Herbert:  Yeah.  And I, the least I got was $7.50 a month.  I
         worked six months on that government scheme and then if I
         stayed six months I got $2.50 bonus.

         Victoria: How old were you at that time?

         Herbert:  I was about 17 or 18 years old.

         Victoria: When your father was unemployed, how did it affect
         the family?  Was there anything special that you can remember
         of how it affected your family while he was not working?

         Herbert:  Well, we kinda strayed away to look for work.  It
         was, we had to do that,  We couldn't all stick together because
         there was nothing to do.  There was no work to be done.  So my
         sister worked for $5 a month too, my sister Marian.  Well,
         Bernice was pretty young that time, but my brother Sam also
         working for $5 a month.  But we hunt coyotes in the meantime
         and we, that's where we made a dollar or two.

         Victoria: Did that times, the living in that time did it effect
         your relatives the same way as it did your family?

         Herbert:  Well, pretty much.

         Victoria: And the Metis people in the community, was it sort of
         all the same for all of you?

         Herbert:  Yes.  They were all having a tough time.  And they
         got relief -- they called it them days -- and they got so much
         wood and so much coal, and they gave the farmers a little bit
         of grain to put the crops in.  But that's all you done; you



         didn't have to take it off because there was nothing grew
         except the Russian thistle.

         Victoria: What language did they speak in the home as you were
         growing up?

         Herbert:  Well, it was mixed.  There was a little bit of
         French.  My dad could talk real good French.  My mother didn't
         talk real good French but my dad could talk all that to the
         French people like Charbonneau.  That's the only thing my dad
         ever talked was French.  But he talked Cree, he talked good
         Cree, he could even read and write it.  And he talked English
         but he wasn't educated in English but he learned it.  He read
         and write in Cree.

         Victoria: What did you learn to speak first?

         Herbert:  I just picked up.  I picked up the English and the
         mix... as well as the Cree and the French.  Because when my dad
         got mad it was usually French because I didn't use that
         language.  (both laugh)

         Victoria: Did your folks think of themselves as being Metis?

         Herbert:  Yes.

         Victoria: All the time?

         Herbert:  Yes, yeah.

         Victoria: And what about you?  When were you first ever aware
         of being Metis?

         Herbert:  From the day I can remember.  They didn't call us
         Metis at that time, they called us half-breeds, but in the
         French language, les Metis, that was.

         Victoria: Were, were they proud, did they seem to be proud to
         you of being Metis?

         Herbert:  Oh yeah, they were very proud.  They were very proud
         people.

         Victoria: The other people around you, the other families, were
         they also proud of being Metis?

         Herbert:  Yeah.  We got along fine with the outsiders.  We got
         along fine.

         Victoria: There was, yeah, you said there was whites...

         Herbert:  Yeah.  Our neighbours were good neighbours.  They
         were white people, Mr. Beck and... son-of-a-gun, I can't talk
         about it.

         Victoria: I heard about that.  There's a lot of, you say there
         was quite a few Metis that did live around you, eh, and they



         were also very proud of their nationality.

         Herbert:  Oh yes.  They weren't ashamed a bit at all.  We went
         to dances all winter long -- there used to be dances every week
         --  and we got along fine with the people.

         Victoria: Did you ever get together for weddings, or New
         Year's, Christmas?  What, what were they like for you?

         Herbert:  Well we had, we always had a good New Year's.  There
         was always a big feast New Year's.  My dad was the oldest and
         they all come to my dad's place the first day.  And then the
         second day we'd go to Uncle Isadore's place.  And Charlie's, he
         had the biggest house and that's where we used to have the
         dance.

         Victoria: This was at New Year's time?

         Herbert:  Yeah, New Year's time.

         Victoria: And what would you do when you went from place to
         place?

         Herbert:  Well we'd, we'd have a, there was meals all ready.
         Like,  they'd have breakfast at my dad's place early in the
         morning, and they'd have drinks, they'd get some wine and they
         pass a drink around.  And they'd have breakfast there, then
         move to my Uncle Isadore's place and then we'd go..., they'd
         have dinner there  and supper at my Uncle Charlie's place and
         they cleared the place out and have the dance.  And I played
         and my brother Sam played and we had...

         Victoria: It must have been fun.

         Herbert:  Yes, it was lots of fun.  There was lots of other
         people come.  There was all our neighbours and lots of people
         who used to come for the dance.

         Victoria: How about Christmas time?  What was it like for you?
         Herbert:  Well, we didn't celebrate too much for Christmas.
         Mostly we stayed at home.  We didn't visit around Christmas
         time.

         Victoria: Did you have gifts or anything at that time?

         Herbert:  Not too much but we'd have oranges and things like
         that, and nuts and candy, but we mostly stayed at home.

         Victoria: During these holidays, especially on New Year's, was
         there anybody that told stories during that time, or talk about
         any type of Metis history, or the old days?

         Herbert:  Not that I know of.

         Victoria: Nothing that you can remember, eh?

         Herbert:  No, I can't remember anything that...



         Victoria: Did your father...?  Can you remember him or any of
         your uncles or, in fact anyone that was Metis, do you ever
         remember them wearing a sash, or the women wearing, you know,
         traditional Metis clothing?

         Herbert:  My grandmother.

         Victoria: What, how did she dress?

         Herbert:  Well, well she used to wear a shawl and different
         things, and moccasins and my mother never wore them.  She, she
         didn't like the moccasins.  My dad sometimes he used to wear
         them, although my mother used to tan deer hides and stuff.  She
         made lots of deer hides.  She made gloves, buckskin coats for
         other people, but we never used them.

         Victoria: Did she do beadwork too?

         Herbert:  No.  She never done beadwork.  She done embroidery
         work for buckskin jackets and so on, but she didn't learn to do
         beadwork.  My auntie, Mrs. Isadore Landrie -- that was a sister
         to my mother -- she done the beadwork.  She was really good at
         it.

         Victoria: And did you ever watch them do the tanning of hides?

         Herbert:  Yes.  I've helped them lots of times.

         Victoria: Do you know how to do it yourself?

         Herbert:  Yes, I can do it too.  I haven't done it in a long
         time, but my brother Jim is doing it right now.

         Victoria: You had, obviously you had a real good time at New
         Year's.  Did your parents know how to jig?

         Herbert:  Oh yes.  My dad was a very good jigger and so was my
         brother-in-law, Mark Short.  I done a little myself but I
         never was good at it.

         Victoria: Did they always do that during the local dances?

         Herbert:  Oh yes, yes.  There was waltzes, and square dances,
         and they had the Red River jig, and drops of brandy, all old
         time dances.  And they'd have fox trots and one steps, and
         two steps, and different types.  But the older folks, they'd
         have that special square dances, and all the old time dances
         like drops of brandy, and...

         Victoria: Were there fiddle players in your family?

         Herbert:  Yeah, yes.  My brother Sam was a fiddler and so was
         I.

         Victoria: But any of your aunts or uncles?



         Herbert:  No.

         Victoria: Your dad?

         Herbert:  No, my dad never, never played.

         Victoria: Do you remember if they ever sang any kind of Metis
         songs or French songs?

         Herbert:  Yes.  Yes, my dad was, was good at singing French
         songs and Cree songs as well, and my Uncle Charlie was good.

         Victoria: What would they be about?  Did you know what they
         were about?

         Herbert:  Oh it's about... by gosh, it's hard for me to say
         it... it's a long... about travelling and moving around, they
         was...

         Victoria: Sort of their history stuff?

         Herbert:  Yeah, several songs my Uncle Charlie knew.  My
         brother Jim learned them songs, they were French songs.  Lots
         of time they would, my Uncle Charlie was hauled up to sing
         French songs because there was a good size French settlement
         around Simpson and they liked him to sing songs.

         Victoria: And the Cree songs, do you remember anything about
         what they were about?

         Herbert:  Yeah, mostly my dad sang Cree songs for the powwows
         and round dances.  He used to go and...

         Victoria: There was a reserve close by there?

         Herbert:  Yeah.  He used... he used to go up around Turtleford
         and sing in powwows and round dances.

         Victoria: What, what reserve?  Do you remember which one it
         was?

         Herbert:  Well it was Thunderchild.  That was it.  We stayed in
         Turtleford...

         Victoria: What type of Indians live on it?

         Herbert:  They were Cree Indian.

         Victoria: Cree.

         Herbert:  Yeah.  We lived in... in... one winter we lived in
         Turtleford and my dad brought a bunch of horses there.  That's
         when he took up the homestead.  Then we moved from Turtleford.
         We started farming.  We only had a small farm but we made a
         living till the country dried up.

         Victoria: Did you know of anyone that used Indian medicine, or



         if anybody in your family ever used it?

         Herbert:  Well, my mother used to have minor things.  Like, she
         used to have stuff that... well, kidney trouble and she had
         some... She used to use from clam shells for high fever.

         Victoria: What did she do with them?

         Herbert:  She'd grind them up and pour them on lukewarm water
         and you drink that.  It was really good, just a drop and get
         your fever down.

         Victoria: Do you remember anything else, any other kind of
         things she used to use?

         Herbert:  Well she... well, I don't know.  They used that joint
         grass and them briar bushes for kidney troubles and that was
         very good.  She had a lot of other kind of medicines but I
         didn't know anything about them.

         Victoria: Were they sort of roots or herbs?

         Herbert:  Yeah, roots and different things.

         Victoria: Do you remember if any kind of types of illnesses
         that they, you know, the people had around where you lived?

         Herbert:  No, nothing in particular.  My dad had pneumonia and
         I had it a couple'a times, but other than that there was
         nothing.

         Victoria: How about tuberculosis?  Was it, was it a very common
         thing around where you lived?

         Herbert:  No.  No, there was nothing around there.  My aunt had
         T.B.  She had it for years, finally died with it, my Uncle
         Charlie's wife.

         Victoria: Did she, did she have to go to the sanitorium or
         anything?

         Herbert:  Yes, she went to the sanitorium for two or three
         years in Saskatoon.

         Victoria: How old were you when you got your first paying job?

         Herbert:  Thirteen.

         Victoria: And what was that doing?

         Herbert:  I was stooking.

         Victoria: What's, what do you do when you stook?

         Herbert:  Well, you set up grain to dry.  The farmers had
         binders and they tied them, that grain, in bundles and you set
         them up with the heads down [sic up] so it would dry.



         Otherwise they would lay it on the ground, they wouldn't dry
         and if it got wet they start to sprout again.

         Victoria: So that would be seasonal work?

         Herbert:  Yeah.  And then I started threshing that same fall.

         Victoria: And did you, were there quite a few years that was
         just seasonal work?

         Herbert:  Yeah.  That's... farming was mostly seasonal work.
         You started... like later on when I got a little older I
         started early in the spring where you're planting seed --
         wheat, oats, barley, flax, some of them grew flax.  And when
         you had a hay you put up hay for the stock.  And then it come
         harvest time you start cutting the grain, and then after that
         the stooking and when that was finished they haul bundles, use
         as a...  They had threshing machines.  You had three, or four,
         (inaudible) four, six teams and you took your turn every round.
         You put a load on and you pull it up to the machine, and it's
         always running, and you pitch the bundles into the feeder to
         thresh grain.

         Victoria: But how many, how many summers did you do this?

         Herbert:  Oh, the combine started.  That was in the '40s, began
         in the '40s.  There was still quite a bit of threshing up in
         Alberta side.  We done lots of stooking and threshing there.
         But they started the combines, well they, there was no more of
         that threshing.

         Victoria: What did you do, what did you do later on then in
         your life?

         Herbert:  Well, we ran... we used trucks and I run a combine.
         I ran a threshing machine for Pat Barker for about eight
         seasons and then the combines came in, well, I started using
         the combine.  And I hauled grain as well from, from the
         farmer's place to the elevator, and we had no more room in the
         elevators we put 'em in granaries.

         Victoria: Did you eventually leave Simpson then?

         Herbert:  Yeah, we left.  When my dad sold the place he moved.
         That was in 1942, and he moved to Baljennie and he stayed there
         until we went to Big River.

         Victoria: And what did you do there?

         Herbert:  Well, we... I started loggin'.  I worked in a loggin'
         camp.  And then my dad died that fall.  The next year I got a
         job driving cat.  I was hauling...

         Victoria: What was your job when you were working at the
         logging camp?  What did you... what was your specific job?

         Herbert:  I was a sawer.



         Victoria: What does that... what do you when you're a sawer?

         Herbert:  Well, you saw logs down, two men and sometimes three.
         You chop... knock them big trees down and you cut 'em up at
         certain length from eight to sixteen feet.  It all depends what
         that various tree would come out.  You try to avoid all the
         bends and everything.  If it's too much of a bend well, you
         have trouble tryin' to... you waste a lot of timber, but if you
         watch you get wise to that.  You cut it say ten feet, or if a
         little bend, fourteen feet or shorter, anywhere from eight to
         sixteen was the longest we made.

         Victoria: And where was this done in the bush or...

         Herbert:  Yeah, all in the bush.  And there was the horses
         skiddin' and they pile the logs up and they were taken...

         Victoria: What do they mean by skidding?

         Herbert:  Well, they use one horse...

         (END OF SIDE A)

         (SIDE B)

         Herbert:  ...well they used one horse and sometimes the trees
         were too big, the logs were too big, they'd have to double up.
         They have to use two horses, one horse couldn't pull them, and
         the deep snow and other sticks.  And sometimes they took the
         logs down to the lake on the ice and they make a boom in the
         spring.

         Victoria: What's a boom?

         Herbert:  Big, big heavy timbers, big ones, big as you could
         find and they were all chained together, one individual chain.
         You made a hole with an auger, a wood auger, and you drill a
         hole through there and you drop that and the chain too there
         and it crossed itself when it's down in the water, see.  When
         you fell, fall a tree through there you double it up and when
         it drops through that hole it goes across so they don't pull
         apart.  When the boats come, well, they were taken, oh, the
         farthest we went was about, I'd say, 25 miles and we travelled
         about half a mile an hour.  With a skidway we'd have maybe
         2,000 logs.  And we had a motor boat, a big boat, and we always
         had a small boat and we used pipe poles in case one log went
         under the boom or over the top.  You wasn't allowed to leave
         logs in the water because there was planes flying all through
         that country and landing on the water.  So you had to pick up
         all the spare logs, extra logs that fell through the boom.  And
         when you got there to the landing you unhooked your boom as
         they want.  They keep shortening, the boom gets smaller, so it
         pulls in right to where the mill is and that's where they sawed
         the logs at the sawmill.  And they made lumber out of that and



         it was sold to lots of people, local people bought lots of
         lumber but there was a market for it all at anytime.

         Victoria: How long did you work there?

         Herbert:  Well, I worked for... three, four seasons I worked
         for Anderson.

         Victoria: And then you said you drove cat.  What, what did you
         do when you were driving cat?

         Herbert:  I was hauling fish and groceries.

         Victoria: From, from where?

         Herbert:  Well when the ice got strong enough we start fishing.
         There was lots of guys fishing up north -- Buffalo Narrows, and
         Ile-a-la-Crosse, Patuanak, and Dillon, Pine River.  We haul
         fish all over and also groceries.

         Victoria: Who were you working for then?

         Herbert:  I was working for Wade Fishery.  There was four men
         to a cat, you see.

         Victoria: What, what did you do?  You loaded the groceries and
         things on...?

         Herbert:  Well, we... yes, we delivered them.  Say we went to
         Patuanak, we'd have a load of groceries at the Hudson's Bay,
         see.  We'd unload.  And my boss got paid by the pound, 100
         pounds of flour costs so much and we hauled flour, bacon all
         kinds of canned stuff, too, everything, ordinary groceries that
         most people use.  And we'd bring a load of fish back, see.

         Victoria: And how long did you do that?

         Herbert:  Oh, I don't know, about four, five winters.  And I
         drove cat on the highway when we were building roads all over
         Big River.

         Victoria: And how... do you sort of seasonal on that too?

         Herbert:  Yeah, well that was a seasonal job too.  You couldn't
         do it in the wintertime.  When it froze up, well, they had to
         quit road grading, you see.  Well, then we'd start on the...
         and I got lots of other jobs such as hauling cordwood --I
         hauled cordwood -- and when the fishing season started well we
         start hauling fish and freight.

         Victoria: Did you get married in between any of this time?
         Were you married yet or not?

         Herbert:  Yeah.  Back awhile.  I had a family then when I first
         started fishing at Big River.

         Victoria: And how many kids?



         Herbert:  We had three.

         Victoria: How many all together now?

         Herbert:  Well, I had nine kids, seven boys and two girls.  We
         lost a little boy and that was the tenth one.  He died.

         Victoria: And after that, what did you do?

         Herbert:  Well, that's the first time when I quit picking
         stones I got that job at the Friendship Centre, so I...

         Victoria: Oh, you were picking stones too?

         Herbert:  Yeah, I was picking stones all for quite a few years
         and then when I got that job at the Friendship Centre I started
         to work here.  And when I took sick, I lost my job.  I put in
         for the job again but somebody else cut me in there.  They took
         it a little cheaper than I was getting.

         Victoria: When you left Big River, where did you go to from
         there?

         Herbert:  When I left Big River?  I moved to Sundre.  That's
         when I moved to Sundre.

         Victoria: Sundre, Alberta, eh?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: What did you do there?

         Herbert:  Well I was logging, mostly logging.

         Victoria: Mostly logging?

         Herbert:  Well, I used to go out in the spring and I'd shear
         till about the end of June or part of July.  And sometimes we,
         earlier years during the war, I sheared sheep until way in
         August because there was no men available at that time.

         Victoria: What areas did you shear sheep in?

         Herbert:  Eh?

         Victoria: What part of the province, or was it in Saskatchewan?

         Herbert:  Well, yes Saskatchewan and Alberta.  I worked a lot,
         done a lot around Brooks, Alberta.

         Victoria: What do you do when you shear sheep?

         Herbert:  Well, it's kind of hard to describe but it's... you
         use sheep shears, they're seven inches long, and you fix them
         to suit yourself, and you set them up and you start from the
         neck and around the head and one side of the, one side of the



         backbone...

         Victoria: That's just like you're cutting the hair, the wool
         off the sheep.

         Herbert:  Yeah, you're cutting wool off.  Yeah, you're cutting
         the wool off and you got it all in two pieces.  You take off a
         half and you turn your sheep over, or you can step around, and
         do the other side and the last part, the fleece falls off and
         it's all in a bundle except the belly.  Then you do the belly.

         Victoria: What do they use this wool for, after?

         Herbert:  Well, for making clothing, blankets, woollen
         blankets, clothing and boy, they had lots of sheep in the
         country that time.

         Victoria: So it was a good paying job too?

         Herbert:  Oh yes, it was.  That was my best paying job I ever
         had.

         Victoria: How did you work it?  How did you get paid?

         Herbert:  Well, so much a piece.

         Victoria: Well, how much did you get when you were shearing?

         Herbert:  Well, we used to get as high as 50 cents a head
         towards the end when the prices went up.  But we started at 10
         cents a bat that first year I went at Bay Beauchesne.  It was
         1935, I started shearing that time up until last year.  I done
         a few small little bunches around here last year.
         Victoria: Up until last year!

         Herbert:  Yeah.  Last... 43 years I told you I done that.

         Victoria: Good heavens!

         Herbert:  Every season.  I never missed a season, because that
         was my best money.  Well, I could do 125 a day, so that was the
         best wages you could find.

         Victoria: What did you do, like after you moved, or back from
         Sundre, you did this when... just off and on shearing sheep,
         did you?

         Herbert:  Yeah.  Well that was a seasonal job.  I started that,
         like I told you, 1935.  Every year, I went with Al Babe and
         went with others.  And we had a big crew when we worked for
         John Morley; he was captain of the crew.  There was ten of us
         and we guaranteed 1,000 a day.  And there was two, two guys,
         Babe, and what you call it, Molly Adams, they couldn't do 100,
         but it was the other guys.  There was some guys who could
         really go, like Frank McKay, he did 140, and Colin McKay, he
         could do 140 a day.  I never got that high.  But I was champion
         at one time.  In 1947 in a competition, I sheared a sheep in 74



         seconds.

         Victoria: Good heavens.  Where was the competition held at?

         Herbert:  At Saskatoon University.

         Victoria: Well, for heaven sakes.  And you won first prize, eh?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: You were the best.  That was in the province or was
         that...

         Herbert:  Yes, that's only for one sheep, you see, because I,
         like I said, Franky McKay and Colin McKay, they could beat me
         in the long run but maybe they never beat me for one sheep.

         Victoria: Was this competition... was that first prize or...?

         Herbert:  Well there was no money in that.  It was just that we
         had a kind of a big celebration at that university.

         Victoria: Did you live in Saskatoon at one time?

         Herbert:  Yes, that's the time when I was living in Saskatoon.
         And that's when I was working at Ehrle's.  But I take time off
         at Ehrle's and I'd go here in the fall.  We'd fix up the
         machinery, the seed-cleaning machines and used sieves and
         everything ready, and that grain start coming in.  There was
         crested wheat, and bromegrass, alfalfa, clover, and wheat,
         anyway all kinds of different seeds -- oats, and barley, rye,
         everything like that.  That was my winter's job.  I done that
         for six years.  Well, it was not full years; I always take a
         couple of months off each year.

         Victoria: How long did you live in Saskatoon?

         Herbert:  Six years.

         Victoria: How did you take to living in the city after, you
         know, being on your own or just in a small town?

         Herbert:  Well, I didn't seem to make any difference to me.  I
         got along good with everybody.  The boys I worked with seemed
         like -- they were 16, as high as 20 men at Ehrle's -- it seems
         like... it was really good, the boys was all good workers.  We
         never had any problems at all.

         Victoria: How was your family?  How did they take to it, bein'
         in the city, a big city?  I imagine that was a big city then,
         eh?

         Herbert:  Yes, it was a big city, yeah.  Well, they, my kids, I
         never had any problems with the boys till they got older and
         they got on their own and they start drinking.  But they never
         got into any serious trouble but they got in trouble, minor
         things, you see.  They never done anything really bad.



         Victoria: So they didn't really mind too much then, moving to
         the city?

         Herbert:  Oh, they're all makin' a livin'.  Lawrence, a boy,
         he's working steady, and Bernie and Joe, they all got a steady
         job.  In fact they worked for 12 years steady, I think, Joe and
         Bernie.  Bernie stays with us; he's not married.

         Victoria: Did you ever know of or hear of anyone, you know,
         like a Metis person who was, you know, doing the same job as a
         white person and got less pay for it?

         Herbert:  Well yes, I do.  I didn't find out... I got less pay
         lots of times, but it didn't hurt me.  It never hurt me.  I
         just done my best and if I got $25 a week..,  See, when I first
         started at Ehrle's I got $24.95 a week but I made a living with
         my family.  I had six kids that time.  And I didn't, it didn't
         bother me.

         Victoria: And there was others doing the same work as you were
         that got higher wages?

         Herbert:  Yes, they got maybe $30 a week.  But they were, they
         weren't any better than me at it.  But it's just that I was a
         beginner and they paid me accordingly.

         Victoria: Oh, seniority counted then when you worked, eh?

         Herbert:  Yeah, yeah.  So, but I... it never hurt me.

         Victoria: Were you ever denied a job because you were Metis, I
         mean,  did anybody ever just, you know, not hire you because
         you were Metis?

         Herbert:  Only once.

         Victoria: When was that?

         Herbert:  Yeah, well, that was at threshing time at Biggar.  A
         guy come to hire us and he asked us if, who wanted to do some
         threshing.  I said, "Sure."  So he took us along and when we
         got to that farm that he... a German fellow, he said he
         wouldn't hire Metis people or Indians, they were no God damn
         good.

         Victoria: Well, he even give you the reason, did he?

         Herbert:  Yeah, he gave us the reason.  They said we...  Well,
         we went back and we went another place.  We got a job the
         next... the same day; we got back to Biggar -- that fellow
         drove us back -- and we got another job.  They didn't ask us
         what we were: they hired us.  They asked us if we could handle
         a team of horses.  I said, "Sure.  I done it lots of times," so
         that.  And Danon Young, my brother-in-law, the two of us, and
         that's when we were refused a job because we were Metis.



         Victoria: And that was the only time?

         Herbert:  That was the only time.

         Victoria: When you first started dealing with, you know, people
         in the different communities did they, white people like
         police, or judges, or anything like that did they ever make you
         feel uncomfortable to be around them?

         Herbert:  No, no.  I never had any trouble with the police.  I
         was never in trouble with the police, and I cooperated with
         them, and I found a few that was kind of miserable, you know,
         but I found some that was really good.  You take for instance,
         we were shearing and a fellow's house burnt down, and we stayed
         at Mike Roy's place.  That same policeman stopped me three
         times, every morning he'd stop me, and I finally told him, "I'm
         getting fed up with this, see."  We had breakfast...

         Victoria: Did he give you a reason for stopping?

         Herbert:  No he was, he wanted to check my brakes and check the
         gas and see if I was using purple gas.  I told him I never use
         purple gas unless I was absolutely stuck.  I'd have to use it
         then but only to get to a service station.

         Victoria: Were your family or you, were you always treated
         fairly, or ever treated unfairly, by any town authorities of
         any kind?

         Herbert:  Not that I know of.  Like I said, there was the town
         police at Simpson, he never bothered me.  He always called me
         by name and I talked to him, and he never, he never gave me any
         rough times.

         Victoria: How about, did you ever any dealings with government,
         or welfare?  Welfare agents of any kind?

         Herbert:  Oh yes, I was on welfare but I never had any problems
         either.

         Victoria: So you were always treated good.

         Herbert:  Yeah, except that one particular time.  When I was in
         the hospital, my wife had a problem, but when, when I had to go
         on welfare when I was in the hospital she had lots of trouble.
         The guy was miserable and he wouldn't even believe that we
         had... I was in the hospital.  He had to come to the hospital
         to see me and she had to make three trips to get some help.
         And finally she got a letter from the doctor to go and get
         welfare, because I never asked for welfare before.  And she had
         to make three trips.   And one time we were stuck.  We were
         trapping beavers and we were making pretty good money, the
         price of beavers was good. But we got caught in a three-foot
         snow storm and we were stuck, and we were just about out of
         food ourselves.  And the wife had nothing, and she went to get
         welfare and they refused.  So she called the police and the
         police came and seen, so, by God, they got help.



         Victoria: That was good.
         Herbert:  Yeah.

         Victoria: That's the only problems you've had with them, eh?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: Any other government agents or anything...

         Herbert:  Nothing.  I deal with the bank, I can borrow money
         there and I just finished paying my store bill.  I got credit.
         I've been dealing in that same store for 22 years, and I just
         have to pick up the phone and deliver my stuff if I want it.
         They never ask questions, I'll (?) my store (?), they never ask
         me.

         Victoria: How about when you lived in the small towns, also in
         the city, did they ever try to force Metis people to either one
         side of the town or live in one area, or to just make them move
         out?

         Herbert:  Well, there was some families had that problem with
         the, in Kerrobert but I never had any problem.  I never, never
         had no problem.  We were alone in lots of places.  There was no
         Metis around the country, like when I lived in Sundre, and my
         neighbours was really, really good to me.  Art Whitney was my
         next-door neighbour, the school house was only across the road
         and they got... the kids was always good.  They were a nice
         family.  And Wes Darling, old Glen Stone was my neighbour,
         Elton Bonnis,  and they were all my neighbours, close
         neighbours.  They were all good people.

         Victoria: What about when you moved to Saskatoon?  Did you find
         the breeds were living in a certain area or were they scattered
         all over?

         Herbert:  No, they were scattered all over.  You see, the
         reason I moved to Saskatoon... when I left Big River... I liked
         Big River.  I was getting along fine.  See, I was driving cat
         in summertime and in the winter I go Kaput (?) and I worked at
         the mill.  But the only reason I moved was on account of my
         mother, She had a cancer and I moved to Saskatoon so I could
         find a job here.  In fact my cousin had a job for me when I got
         here, so I rented a house and eventually I bought that place
         and I sold it.

         Victoria: When you were young, Bert, did the church play an
         important role in your life, or in your family's life?

         Herbert:  Well, in the beginning of time, yes.  But when we got
         away from each other, the family broke up, like my dad and
         mother died, and religion was not too much of us.  Although, I
         believe in it.  I pray every day but as far as being a
         religious man, I never was.

         Victoria: Were your parents?



         Herbert:  Well, my dad and mother they used to go to church
         quite often.

         Victoria: Did you ever remember of the priest visiting at your
         home?

         Herbert:  Oh yes.

         Victoria: Do you remember the things he talked about?

         Herbert:  Not too much, because they were kind of quiet and
         they didn't let the children nose around and make noise.  My
         dad was strict that time.  "You kids go out and play,"  he'd
         tell us.

         Victoria: That's when they wanted to talk?

         Herbert:  Yeah, when they were visiting.  And not only the
         priest or anybody, but that was their ways, the older people.
         They didn't allow the kids to run around and make all kinds of
         noise when the older people was visiting, you see.  My dad and
         mother and my Uncle Isadore, and my Uncle Charlie and their
         family, they used to play cards quite often in the wintertime.
         But we'd sit around, my cousin Clem and Ed and (name), we'd sit
         around in different room and we'd play there, play cards
         sometimes our own way.  But we didn't interfere.  They'd have a
         big lunch at about 10 o'clock and then they hook up the horses
         and go home.

         Victoria: Do you think that the church had more influence on
         the people then than it does, you know, nowadays?

         Herbert:  Well that's pretty hard for me to say, because I
         don't go to church very often; mostly to weddings and funerals.

         Victoria: And you're hoping that isn't often.

         Herbert:  Yeah, that's not often, quite often though at
         weddings.

         Victoria: Do you think though that the church all in all has
         helped Metis people when they had problems?
         Herbert:  Oh yes, I do believe that there's... there's
         always... there's always... especially when there's a death in
         the family.  Well, we all get to... you all see... see all of
         them, all the relations and not only the relations but those
         that you know, they all will show up.  They have a... they
         bring food, everything for a burial (inaudible).

         Victoria: It was like that very much in the old days?

         Herbert:  Yeah, it was always a... always a... last I can
         remember... as far back as I can remember.  Everybody,
         everybody would try to help.

         Victoria: Did you want to go to school when you were young?



         Herbert:  Oh yes I really wanted to go to school.  I loved
         school, all the schooling I had.  I got to be an altar boy.
         Not all the time but once in a while the priest, Father Talman,
         would call me (inaudible) an altar boy.  And he used to take me
         around and I carried holy water and everything and bless all
         the places.  They had a big farm here, you see, and then they
         had big barns that they had milk cows...

         Victoria: Where was this at?

         Herbert:  In Montana.  And I...

         Victoria: What were they used for, what was the barns and...

         Herbert:  Well, they had lots of cattle.  They had a big dairy
         farm and...

         Victoria: Oh, this was for the priest?

         Herbert:  Yeah.  There was two priests there and a nun taught
         school to us.   And the priests, they had a big farm there, and
         they had cattle, and they had lots of cattle, and lots of
         horses -- they worked with horses that time there was no
         tractors.  My job used to be haulin' wood.  We all had a job.
         The two of us, Johnny Green and I, that was the play hall, that
         was our job to sweep every morning just before mass.  And then
         we'd go to mass and then we'd have breakfast and then we'd go
         to school.

         Victoria: The things that they taught you when you went
         there...  Who did you say taught you?  Who was the teacher?

         Herbert:  Well, it's a nun.  Sister Incarnation, that was her
         name.

         Victoria: And what was your schoolroom like?  Was it like a
         regular old school house?

         Herbert:  Yeah.  No, it was a boarding school and you had
         individual rooms.  They stayed... like a dorm, maybe ten kids
         in one room, one big room, single beds, all single beds.

         Victoria: What about in the school part?

         Herbert:  Oh yes, well, you had certain things to do and the
         school, well, different classes, like your...

         Victoria: Was it one big room or did they have several
         different ones?

         Herbert:  Well they had several places, different grades, in
         schools.  And the thing was you had a gymnasium, you had
         wrestling and ball playing, and boxing; but you couldn't do any
         wrestling or boxing only certain times in the evening.

         Victoria: And did they... were you allowed to talk Cree in the



         school, at school, or French or whichever, you know?

         Herbert:  Yeah, well, my brothers talked Cree to me but mostly
         they were Crow Indians so we couldn't talk Cree to them.

         Victoria: Was there more than you in your family that went there?

         Herbert:  Oh yes, there was lots of people.

         Victoria: But I mean, out of your family was there more than you
         that went there?

         Herbert:  Well, there was Sam and Jim.

         Victoria: Oh, you had two other brothers in school there?

         Herbert:  Yeah, and I had another brother, a cripple, Henry...
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         Herbert:  ...he was a one-legged man.  He had, he had an
         accident and he hurt his back and his leg at the same time.  He
         cracked the bone and the marrow decayed and they had to cut his
         leg off.  It bent; it dried up; it went crooked.  But there was



         a man by the name of Reuben Lloyd, he wanted to dock Henry.  My
         mother wouldn't let him cut off Henry (inaudible).  Finally
         they were working for that Reuben Lloyd.  They was making
         stones and breaking land.  And he went to the expense on his
         own and he cut Henry's leg off.  They took him to the hospital
         there in Davidson and he got the doctor to cut his leg off, and
         he paid for it himself.  He used to take Henry around all over,
         drive him around.  He had a car at that time, an old Model T
         Ford (inudible).

         Victoria: Was Henry able to walk after that?

         Herbert:  Yeah, he walked on a crutch.  He had, he used one
         crutch.  And he got around wonderful.  That man worked, he done
         all kinds of work, he sheared sheep, he picked stones, he
         logged, cut willow pickets, he done all kinds of work.  Wood,
         he hauled lots of wood.

         Victoria: So all in all he took care of him, eh?

         Herbert:  Yeah, he used to ride broncs.  Yes, he used to ride
         broncs, and he used to get a silver collection to ride broncs,
         that one-legged man.

         Victoria: Is that right eh.  What did you enjoy most about
         going to school there?

         Herbert:  Well, mostly was the priest was very fine and the
         teacher was good.  I never had any trouble with the priest.  He
         used to come and take me and we used to have big picnics, too,
         in the spring.  We walk, oh, maybe ten miles (inaudible), a
         truck would come and they used to have, oh, a real feast, lots
         of steak and we barbeque steak, anyway you want to eat it cook
         it yourself.  But there was salads supplied and everything,
         bread, butter, and pie and cakes.  The teachers would bring all
         that stuff.

         Victoria: Was there white kids going to school there, too?

         Herbert:  Oh yes, there was a lot of white kids.  There was
         some other Metis kids, too, and... but mostly Crow Indians.

         Victoria: How did the white students treat you?

         Herbert:  Well it looked like to me, of course I was awful
         young, but I didn't see any trouble.  I seen the odd fight but
         the teacher always seemed to be around and he'd break it up
         real quick.   But we... other than that I don't think we had
         any problems.

         Victoria: So what do you think about your overall experience at
         school?  Did you think it was good or...

         Herbert:  Well, I thought it was really good.  I was... I really
         liked school, and the little I did go I enjoyed it really good.

         Victoria: Did they teach you about any Metis or Indian history



         when you went to school?

         Herbert:  No, no, as I said, it was straight English classes,
         and well, like I said, you had to go to mass every morning and
         some on Sunday.  They had high mass and we'd go to church then.
         Every morning, we went to communion and then after communion we
         go have breakfast.  And then we'd, if we had some time we'd
         sweep the hall, like, it was a big gym there.  You see, there
         was two of us that done that, we'd sweep and brush (inaudible)
         hall.  And then we... nine o'clock the bell would ring and we'd
         go to school.

         Victoria: Now, getting down into politics here, do you remember
         if your parents voted?

         Herbert:  Oh yes.

         Victoria: What... do you remember what party they voted for?

         Herbert:  Oh, I don't know.  I don't know.

         Victoria: Were they involved in any...

         Herbert:  But mostly what I can remember they were Liberals.

         Victoria: Liberals.  Do you know if they ever got involved in
         any type of party politics?

         Herbert:  No.  No they never did.

         Victoria: What do you think influenced them to vote the way
         they did, you know, for the party that they did?

         Herbert:  Well, I don't know actually, but the people came
         there, as far back as I can remember most of the Metis was
         Liberals.  Honestly, I think at that time they were influenced
         by Louis Riel.

         Victoria: Did the politicians ever come around and visit your
         home, you know, your parents' home?

         Herbert:  Yes.

         Victoria: Do you remember what they talked about?

         Herbert:  Well, well several there, they would, well the, the
         first time I can remember there were these politicians around,
         was when the CCF tried to get in.  There was several of them.
         They had called meetings at the school and sometimes they came
         around and visited the places.  That was Coldwell was the first
         guy that I remember seeing him at a school house.  They had a
         meeting there.

         Victoria: But what did he talk about mostly?

         Herbert:  Oh mostly farm and improving the farms, and finding
         jobs for people, and trying to educate the people.



         Victoria: And do you know if your church was ever involved in
         politics?

         Herbert:  Not that I know of.

         Victoria: What did most of the Metis people in the community
         where you lived, what did they think about politics?

         Herbert:  Well, boy, I really couldn't say.

         Victoria: They didn't talk about it in any way?

          Herbert:  Very little if I can remember right.  They would
         just come and go and vote and that's all as far as I know.  I
         didn't know that much about politics.

         Victoria: What about your voting over the years?  What was it
         like?  Did you stay with the same party or did you switch?

         Herbert:  No, I voted... the last time I voted was, was NDP.
         That was the one.  I voted Liberal before.

         Victoria: What changed you, what made you change your mind?

         Herbert:  Well, I'll tell you, why I changed mostly was the
         Conservative government.  It looked like to me at that time, I
         don't know whether it caused it that time, that was when R.B.
         Bennett got in power in the federal government and that's when
         the hungry '30s (?) really got in fast.  Hard times really got
         bad that time.  And so the next year, the next four years it
         was Conservative government.  That's R. B. Bennett was prime
         minister at that time, but the next session, well, they all
         went Liberal.  So I went Liberal and I voted for the NDP couple
         'a times.  I thought they were not too bad.

         Victoria: Did you really get active in party politics, you
         know, or elections of any kind?  Did you campaign for any
         certain candidate?

         Herbert:  No, nothing.  No, I never done it.

         Victoria: Do you know of any friends that ever did?

         Herbert:  No.

         Victoria: Do you think that the Metis people voted for the
         party, like, that promised them the best things?

         Herbert:  Well, it's possible.  I wouldn't know that.

         Victoria: They didn't really discuss it?

         Herbert:  No, no.

         Victoria: Were you ever involved in the old Saskatchewan Metis
         Society.  That would be some years ago?



         Herbert:  Yeah.  Well, I wasn't one of the first ones.

         Victoria: What year was that in?

         Herbert:  1935.

         Victoria: Where were you living at the time?

         Herbert:  Well, I was living at Balgennie.

         Victoria: Who did you get involved with?  I mean, who did
         you...

         Herbert:  Well, old Sol Pritchard, you see.

         Victoria: How did he get you involved with the Metis Society?

         Herbert:  Well actually there was a fellow came -- he was a
         blind fellow, Joe Ross was his name -- so he came and... but
         Sol had gone to Regina and they had a couple of meetings and he
         made quite a little speech.  I can't remember all there was but
         there was a picture on about him and then Joe Ross came.  That
         was in '36 then.  And we set up a board and old Sol was the
         president.  And then we start to have dances and stuff, rake up
         money and we went to Regina.  I didn't go at that time.  My
         brother Sam went, Frank Cameron, Beauchesne, and Sol, Sol
         Pritchard, and they went to the government and they, I think
         that time they got $7,000.

         Victoria: They... they... what... where did they get the money
         from?

         Herbert:  Well, it was from the provincial government.  They
         were supposed to dig up their rights from the federal govern-
         ment, what rights they had they were going to find out.  But it
         didn't last very long.  When the war broke out we kind of split
         up.

         Victoria: This... this money that they gave them, was that to
         do a survey on themselves to find out...

         Herbert:  Yeah, research actually, see.  But when the war broke
         out I don't know what become of all that money, but there was a
         couple of lawyers hired, Noonan and Hodgins, and the money went
         but there was nothing ever done.  They spent all that money.

         Victoria: The lawyers?

         Herbert:  Yeah, the lawyers and whoever was at the head of that
         society in Saskatoon.

         Victoria: Where would these people be from?

         Herbert:  Well LaRocque had something to do with it and there
         was several different guys, Tommy Major and Mike Vandale, and
         they were provincial -- Mike was provincial president at that



         time.  But like I said, when the war broke out everybody joined
         the army and we left off there, see.

         Victoria: This, this Soloman Pritchard was he... when you said
         you formed the Metis Society then when this Joe Ross came down
         -- was it Joe Ross, the guy that was blind?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: When he came down was that a local that you formed
         then?

         Herbert:  Yes, they called it a branch that time.  There were
         several branches:  St. Louis had one, Regina, several different
         places, and they used to call that Willowfield branch.  That
         used to be our post office.

         Victoria: And did you have regular local meetings?

         Herbert:  Yes.

         Victoria: While everyone was still home.

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: About how many was in the local at that time?

         Herbert:  Oh, there was a big bunch.  There was lots of people.

         Victoria: What did they talk about at the meetings?

         Herbert:  Well, they discussed their problems mostly and try to
         better themselves all the way through, their livelihood.

         Victoria: What were some of the problems that they had in the
         area at that time?

         Herbert:  Problems was unemployment, was the biggest thing.  It
         was all... actually nothing but hard labour.  They were trying
         to better themselves by teaching their younger people to go to
         school so they could better themselves, get better jobs.  And
         that's what we were aimin' for most of the time, see.  It was
         too late for me but the younger people, some of the them got
         educated, but it didn't seem like anybody ever got a real good
         job out of it.

         Victoria: In this Willowfield branch there, was that a Metis
         settlement or...?

         Herbert:  Yes.  Yeah, it was a settlement.

         Victoria: Approximately how many Metis families?

         Herbert:  Oh there was a quite a few.  There was all the
         Amyottes, and the Pritchards, there was Ouellettes and, well,
         Landries -- there was three, four different Landries, Jim,
         Henry, Sam, and myself -- and Parker.  There was Parker, Fred,



         what was his name, George Parker, and Humphreville

         Victoria: What Humphreville was that?

         Herbert:  What was his name?  Bill?  Harry?  George, George
         Humphreville, he was there.

         Victoria: There was quite a few of them that went to the
         meetings, eh?
         Herbert:  Yes, it was always... there was always a full house.
         We had a board set up.  See, I was on the board, my brother
         Sam, Frank Cameron, Jim Beauchesne, and George Pritchard, Pat
         Pritchard.

         Victoria: You had any kind of...?  Did you raise funds?  How
         did you raise funds for your...?

         Herbert:  Yeah, we raisin' funds by havin' dances, and pie
         socials, and cakes everything.

         Victoria: What did you do with your money?

         Herbert:  Well, that was to be used when we had to go to visit
         Regina or Saskatoon.

         Victoria: Oh, so it was more or less just for travelling and
         stuff.

         Herbert:  Yeah, travelling expenses.  It was small money at
         that time.

         Victoria: Had you ever in those days went to a convention?

         Herbert:  I don't think I done it myself.  I went to Saskatoon
         to the meetings but there was... that's the time I think in
         Saskatoon they set up the provincial group with Tommy Major
         and...

         Victoria: That probably was the convention then.  You attended
         that one did you?

         Herbert:  Yeah, I did.  There was a Klein and old J. Z.
         LaRocque, and Tommy Major, Mike Vandale.  Oh, there was an
         O'Conner, I think, was one guy's name.  He was on the board.
         There were several there then..

         Victoria: Had you seen many of the people from the north
         attending that?

         Herbert:  No, there was nobody there.  The only branch we had
         was St. Louis.

         Victoria: That's the furthest north that they came from?

         Herbert:  Yeah, yeah.

         Victoria: What about the south and the east were there very any



         branches?
         Herbert:  Yes, there was quite a few bunches of branches, but I
         didn't know them all at that time.

         Victoria: Was, was this Metis scrip ever discussed at these
         meetings?

         Herbert:  Oh yes, they wre discussed quite frequently.

         Victoria: What did they say about them?  What was the talk
         about them?

         Herbert:  Well, as far as I can remember, well, we had a
         meeting at Rikson, that's close to Big River.  We set up a
         board there after I moved to BIg River.  And there was one guy
         by the name of Isbister.  He brought up the question.  He said
         we'd have to find out if there was, if that was a true
         settlement, a complete settlement, when there was scrips made.
         Well, I had got a scrip.  My mother never got one.  She
         couldn't get a witness, see.

         Victoria: What was this scrip about, what was...

         Herbert:  That was a money scrip or land scrip.  They had to...
         they got 240 acres of land or $240 cash.  But that time living,
         they say, was so easy -- it was nothing to make a living -- and
         lots of them sold for nothing.

         Victoria: So your mother didn't get a scrip?

         Herbert:  She never got a scrip.

         Victoria: What did she have to prove?

         Herbert:  Well, she couldn't get a witness.  She was... the
         witness they had, he had been telling lies and they wouldn't
         let him witness anymore, because they found out they weren't 16
         years old.  He had witnessed two or three witnesses that they
         weren't of age to get that scrip.  So when they had that scrip
         in Maple Creek at that time she couldn't get it because they
         couldn't find a witness.

         Victoria: Did you have to be Metis to get this scrip?

         Herbert:  Yes.  Yeah, but there were scrips for Mounted Police,
         I think, and Boer War veterans, they got scrip.

         Victoria: Now your dad, what type of a scrip did he get?

         Herbert:  He took a land scrip.
         Victoria: A land scrip.  So he got money then instead of...
         land instead of money.

         Herbert:  Yeah, but he eventually sold it.

         Victoria: Where did he get this land at?



         Herbert:  At Cypress Hills.

         Victoria: Cypress Hills.  He got the 240 acres, was that...?

         Herbert:  Yeah.  Well, they... my auntie got 240 acres, my
         granddad got 240 acres.

         Victoria: That would be your dad's sister and his father?

         Herbert:  Yeah.  And my dad got 240 acres.

         Victoria: How old did you have to be before you could apply for
         this scrip?

         Herbert:  You had to be 16 (inaudible).

         Victoria: What was more important then..., what did the people
         take mostly, did they take the land or did they take the money?

         Herbert:  Mostly they took money, quite a few of them.

         Victoria: Money.  So then... in other words then, they sort
         of... they sold... they bought them off with a scrip?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: And they sold maybe, maybe sold their rights by
         accepting the scrip instead of land.  This was government
         scrip, eh?

         Herbert:  Yeah.  Yeah that was...

         Victoria: So do you think it was easier for the government to
         give them money instead of giving them the land?

         Herbert:  Oh yes.  There was speculators all over the country,
         they said, but I wasn't around there that time.

         Victoria: Did they go into the houses or families and try to
         talk them into taking money?

         Herbert:  Oh yes, tried.  They done their dirty best as far as
         I could remember.  My dad said that they didn't want to take
         money.  But when Charlie Trottier came from Montana he was
         pretty well off.  He had quite a bit of money and he had lots
         of horses.  "Oh," they said, "that Round Prairie, we'll settle
         in Round Prairie."  So they had that land there at Round
         Prairie, see, but they were bought off too, as far as I can
         remember.  The Frenchmen told them, "Well, we'll give you work,
         all kinds of work."  So they settled in the sand hills and they
         starved out of that country.

         Victoria: So they gave them worthless land?

         Herbert:  Worthless land, yeah.  My dad homesteaded there for
         the second time.  He got two, twice he homesteaded.  The first
         time he moved, he homesteaded, was eleven miles out of Hanley,



         west of Hanley, and we went to the States that time.  When he
         come back there was a farmer sitting on his land.  They had
         made a mistake.  And when he filed on his homestead -- he had a
         house and a barn and everything already, but he went to the
         States to pick up horses.  So when he came back there was a
         farmer on there.  Well he was, he was going to kick him out but
         that man had the land already.

         Victoria: Title?

         Herbert:  He had everything.  But he had... they went... my dad
         told him that that was his land, he had no rights to it.  But
         the guy had the papers.  He had the same rights as my dad had.

         Victoria: So what...

         Herbert:  So what happened they went to Moose Jaw to the Land
         Office.  My dad had them papers; he had his title, so, well,
         that farmer decided he'd buy my dad's farm.  So he bought it...
         he sold it with the agreement with the Land Office that my dad
         could homestead again.

         Victoria: You mean they were only entitled to one homestead?

         Herbert:  One homestead, yeah.

         Victoria: How did they, did they pay money for this homestead
         or did you just go and...

         Herbert:  You paid $10 and...

         Victoria: And how much land did you get?

         Herbert:  A hundred and sixty acres.  Yeah that's a quarter,
         they call it, see...

         Victoria: Was just the man allowed that or was the woman, or
         the wife?

         Herbert:  The wife could allow it at one time, but later on I
         don't think they allowed it.  It was only one person could
         homestead.  A single woman, I think the way it worked, she was
         18 years old she could file on a homestead, you see.  But
         when...  that's when my dad got a second homestead, in 1924.

         Victoria: So he made a deal that he would...

         Herbert:  Yeah, he sold his land.  That farmer paid him cash
         and he didn't want... like, he wanted the place.  So when they
         had that mistake they agreed that, if my dad sold his land to
         the other fellow, he'd get a second chance for a homestead.
         That's when my dad homesteaded at Simpson.  He got that 160
         acres.  He built the house and barn.  We had quite a few
         cattle.  He sold a lot of horses and bought cattle.

         Victoria: So scrip and homesteading wasn't the same type of
         thing?



         Herbert:  No.  It was a different thing all together.  He
         sold... he could sell that scrip so my uncle Charlie, when he
         was just a kid, they were after... there was some fellows, they
         were after that land.  So when old Charlie Trottier talked them
         into it to move to Round Prairie, see that's close to Dundurn,
         well, by gosh, they sold it.  My dad sold his scrip and my
         grandfather and my auntie, they sold all that land and they
         moved.  Well then they lived in them damn sand hills...

         Victoria: At Round Prairie.  How long did they live there, or
         how long did you...?  You were with them at that time?

         Herbert:  No, I was not.  See, I didn't remember anything
         except going to school -- and that was before my times.  And
         going to school and comin' back and then we never went back to
         Montana except to visit.

         Victoria: In Round Prairie, was that a Metis settlement there
         too?

         Herbert:  Yes, it was a big settlement.

         Victoria: Did they come from all over to Round Prairie?  Was
         there people that came from the States?

         Herbert:  Yes, there was lots of them.  There was lots of
         Trottiers, and my granddad homesteaded in here, he stayed there
         too, my uncle George and old Bill Trottier, Frank Trottier,
         John Trottier and Belcourts, and Kearns.  There was lots of
         people there.

         Victoria: So then they...  Whatever happened to Round Prairie
         then?

         Herbert:  Well, it was... it was made into a community pasture.
         And when my uncle George got some land, they give him land at
         Brooks -- Rolling Hills, it's not very from Brooks.  He got
         land, raw prairie in there.  It was good land, real good land.
         He made a go of it; he done all right there.

         Victoria: So they sort of all moved from Round Prairie then.
         Where did they move to after they left there?

         Herbert:  Well most of them moved to Saskatoon except Alex
         Short.

         Victoria: And they would have sold their scrip then?

         Herbert:  Yeah.  That wasn't a scrip, that was homestead.  They
         bought... the government bought 'em out to make a community
         pasture, see.  And Belcourts, they moved to Saskatoon.  Alex
         Short, he stuck for a long time.  He wasn't going to give up,
         but they finally gave him land, better land than he had in the
         hills.  So he was one guy that stayed.

         Victoria: Is he still there to this day?



         Herbert:  Yeah.  And my brother-in-law Mac Short, he came... he
         homesteaded close to Renown.  No, he didn't homestead, he
         bought.  He couldn't homestead at that time, there was no more
         homestead.  But he bought land and he farmed for years.

         (END OF SIDE A)

         (SIDE B)

         Victoria: These people then they were just sort of pushed off
         their lands I suppose you would say, eh?

         Herbert:  Well, it looked like it, see, but according to the
         scrips there was a few of them like Armand Tours, and Berlins,
         well, they stuck with their scrips and their land.  Well,
         they're all dead and gone now but the old... some of them I
         knew, a few, and they were old, and Sinclairs, old Babe
         Sinclair was one of the older guys that stuck with his land at
         Maple Creek.  He stayed there all his life.  And old man Gunn,
         he was another one that stuck.

         Victoria: So you think that when the Metis people moved to
         Saskatoon, do you think life got better for them or do you
         think...?

         Herbert:  Yes I think it is a little better.  But it was... it
         turned out... he didn't get... it got actually worse for a
         short period because...

         Victoria: In what way?

         Herbert:  Well, I'll tell you.  They weren't accustomed to
         living in a city, and the hard times come they had a hell of a
         time to make ends meet.  They had to go to welfare -- they
         called it relief them days -- and they were having lots of
         problems.  In fact, my uncle Charlie was one.  He never asked
         for welfare, or relief, but we were... I stayed with him one
         winter.  We were haulin' wood and sellin' wood all around town.
         We made a real good livin', we didn't make any money but we
         made a real good livin'.  We had a little spending money to go
         to dances or picture shows or stuff, play pool.  And finally
         they cut us off.  They wouldn't let us sell wood unless we had
         a license and start a wood yard.

         Victoria: What kind of a license were you supposed to have?

         Herbert:  Well, you had to have a license to deliver wood
         because there was licensed dealers and they were bucking when
         we didn't have a license.  They shut us off unless we had.
         We had to have a certain size of a yard and we had to have
         coal, we couldn't sell only straight wood, so...  And we had to
         deliver that stuff all over town, see, so they shut us off.
         And my uncle went to the welfare, he had one hell of a time.
         The police and everybody, the Inspector Mellon -- he used to



         be... he got to be the Chief of Police -- he had to come.  When
         he went to welfare they were goin' to send him back to Simpson,
         because they figured he didn't belong in Saskatoon but he was
         livin'... you had to live, you be independent for at least one
         year before you could get help.  So he was.  For over two years
         he lived there before he...  They didn't even know he left
         Simpson to come to Saskatoon.  He was on his own, he was
         selling wood, plowing gardens and doing all kinds of work.

         Victoria: So you had to be self-supporting for a year before
         you could go to the city to get any help from, like, relief or
         welfare?

         Herbert:  Yeah, you were from a different district, you see.
         That wasn't too far... wasn't too long ago they send one guy
         from Sundre.  They moved him back to Saskatoon but he got his
         old age pension in that time and he moved to Calgary.  Yeah,
         they had to send him back.

         Victoria: Do you know if that happened to very many of the
         native people in Saskatoon?

         Herbert:  Well, I couldn't say.  I asked, actually the only one
         experience I had.

         Victoria: So how would you class your life?  Would you say it
         was interesting, satisfying?

         Herbert:  Well, I didn't know any better.  To tell you the
         truth, I was always happy and always satisfied.  Because I
         never had any money, I never had anything to worry about.  I
         never worried about anything until now.  And prices of stuff
         going so high, every damn thing it cost you, every time you
         turn around it's got to be money, see.  And you depending on a
         pension, you have a heck of a time.

         Victoria: How long has it been since you've worked now?

         Herbert:  Well, I've been working all the time, part jobs.
         (inaudible--both talking)

         Victoria: Oh you're still working.  What are you doing now?

         Herbert:  Well, I'm skinning coyotes and handling fur --
         beavers and stuff.  Soon as I get (inaudible) my boss phones
         me.  Any time he gets a few coyotes, or a few beavers I go and
         skin them, stretch them.

         Victoria: Who's your boss?

         Herbert:  Bill Higgs.

         Victoria: When was your last steady employment?

         Herbert:  Well that last steady employment was at the
         Friendship Centre.



         Victoria: That was how long, did you say?

         Herbert:  Yeah, I stayed there for 13 years.

         Victoria: What, what was your job there, what did you do there?

         Herbert:  Well I was a janitor and I done quite a bit of
         carpenter work.  I made lots of tables, I fixed up the chairs,
         and windows, broken windows,  That was my job, I'd fix it.

         Victoria: And what did you say about your life?  Did you
         figure it was interesting?

         Herbert:  Yes, it was really good.  To tell you the truth I
         seen the hard times but I never was hungry.

         Victoria: You would say then your life, your own life, was far
         better than what your parents', your mother's or your father's
         was?

         Herbert:  I think so, yeah.

         Victoria: How... what... why would you say it was better?

         Herbert:  Well, they didn't have the hardship I went through,
         they went through.  They didn't have to travel... well, they
         went to Sheridan, Wyoming, as far as Sheridan, Wyoming, to
         pick up horses.  They were travelling with a team in the mud,
         in the rain, in hail storms and they lived in tents.  I lived
         in tents lots of time, but when I was working out I always had
         a house to live in when I was around North Battleford or
         Saskatoon.  But when they travelled 1,000 miles with horses,
         just think that there weren't any highways, just trails, mud,
         every damn thing.  They had lots of problems.  Now we can use
         cars and we...  Well, the life is a lot better.

         Victoria: Totally different, you think, than what theirs was?

         Herbert:  Yeah.  You know, I don't have any money.  I haven't
         got any money in the bank but I get by.  I'm never hungry; I
         always have lots of food.

         Victoria: What are some of the things that you think are some
         of the most important things in your life, or that's happened
         in your life?  Just some of the things that are outstanding,
         that come to mind when... you know, that you could say was of
         great importance to you.

         Herbert:  Getting married.  Was one thing.

         Victoria: What... what...  how in getting married?  How do you
         mean, in getting married?

         Herbert:  Well, I thought now, I had a wonderful wife and if
         you made a good living we was always... never hungry and we
         were always happy.  We didn't fight.  We had no trouble.  And
         we raised a family, and they were all healthy kids.  So that



         was the most important thing in my life, was getting married
         and raising a family and all healthy kids.

         Victoria: Is there some other things that you can think of?

         Herbert:  Yes, there was lots of other things such as going on
         a trip.  See, when we had a few bucks we'd spend money.  We'd
         go fishing, and we'd go visiting, we got to B.C., and quite a
         few things.  She never seen the mountains in her life.  Well, I
         went there, see.  Well, we had lots of good times; we picked
         fruit, and done all kinds of things.

         Victoria: What about education?  Do you wish that you would
         have had more education?

         Herbert:  Oh yes!  Oh, I hope, I hope!  You know there's a lot
         of things I could tell you.  It would be hard for me to tell
         you, but in my own mind, if I'd have had education I could have
         done a lot better for myself.

         Victoria: How do you think it would have changed your life?

         Herbert:  But I'll tell you, when I was working at Ehrle's, I
         knew more about seed than the foreman does and he was getting
         $50 a week when I got $24.95, see, and I done all his dirty
         work and he didn't know a damn thing about seed that I knew,
         you see.

         Victoria: So you figure if you would have had more education...

         Herbert:  Yeah, if I could have done the writing, write, figure
         out the books -- that's all he done, see -- if I could have
         done all that I could, I could have got better wages, see.

         Victoria: You would have had higher positions.

         Herbert:  Yes, I could have made, I could have maybe saved a
         little money.  I could have made a nice little place for all
         concerned.

         Victoria: Built a house and...

         Herbert:  Yeah, better house.  I bought an old house, a four
         room, but it was a poor house but that's all I had.

         Victoria: What, what do you think is the, like our native
         communities to this day, what do you think are their biggest
         problems?  Say, take for instance in North Battleford here, you
         know, you have a great majority of the people here are native
         people, what are some of their biggest problems that they have?

         Herbert:  Alcohol.

         Victoria: What do you think should be done about it, could be
         done about it?

         Herbert:  Well, I think it's pretty hard to do, but... because



         they don't care, especially the younger people.  I used to
         drink, I drank quite a bit but I quit.  I learned to quit, you
         see.  I'm still smoking.  I should have quit that too, but you
         can't quit everything.  But someway or another I don't... since
         I quit drinking I can see the ignorant part of it, the
         drunkards, I see them, and if I could do something I'd sure do
         my utmost to stop them.

         Victoria: What do you think some of their greatest needs are?
         What are some of the things that they need the most?

         Herbert:  Well, jobs.  Jobs is one of the most important
         things, you see.

         Victoria: Is there anything else that would, if they had it
         would help them solve the problems?

         Herbert:  Yes, education, schooling is the biggest thing.  They
         go to school but they don't go long enough until they finish,
         you see, that was a problem.

         Victoria: How could we go about, you know, bettering these
         things?

         Herbert:  What... That beats me.  But they got classes, they
         got some of them, but they don't stick with it.  I seen, when I
         was working at the Friendship Centre, well, there was 14 or 15
         of them taking different kind of classes but they never fol-
         lowed up, they never followed up.  There was cooking classes,
         there was sewing classes -- nobody ever followed them up.  You
         see, I think they would have done that they would have had a
         job for the winter.  Nobody stuck with it.  I didn't see one
         cook, I didn't see anybody sewing today.  They're starting now
         again at the Friendship Centre.  They're doing a little sewing,
         different things.

         Victoria: Do you think your life would have been different if
         you would have been maybe Treaty Indian or a white person?

         Herbert:  Yeah, I think maybe...  Well, I don't know.  If I
         would have been born a Treaty, I would have been maybe the same
         as the rest.  I don't know what I'd have done.  But if I was
         Treaty now, even 20 years ago, if I could have been a Treaty,
         I'd sure as hell could have bettered myself a lot.

         Victoria: How?

         Herbert:  Well, there's, look at all that land that they got
         around the reserves.  Very, very few of them is using, making
         any use of it, very few, you see.  There's lot of good land
         that could be broke up and farming and...  But lots of them,
         there's a lot... I went to the one reserve, I wouldn't like to
         name the place, but I seen it.  Last summer I went to the
         powwow and I looked at 20 houses was one time was some
         beautiful houses that are totally wrecked.   There's nobody
         even living there.



         Victoria: So they have no regards for what they've been given?

         Herbert:  No, that's what I say, that if I would have been
         Treaty all my life I would have, maybe, done the same thing,
         maybe worse, I don't know, or better.  I could have been
         better.  And there's lots of them that's better; they're in
         damn good shape.  But if I would have had treaty 20 years ago I
         could have done a hell of a lot better, I could have...
         because I love farming, I love gardening.  I don't see anybody
         growing gardens even.

         Victoria: If you could have been born to something else, you
         know, than what you are, which would you have chosen?

         Herbert:  Well, I don't know.  I think I would have been right
         there the same as I am, a Metis, up until the last few years
         when I could see the end vanish.  The Treaties had no tax to
         pay, no nothing, while if I could have been a Treaty, if I'd
         have known 30 years ago or 20 years ago if I could have got in
         as a Treaty...  Well, there's lots of other things.  I've made
         thousands of mistakes myself, I'm not saying I was perfect.
         All I ever thought... I thought of only one thing actually was
         food and clothing.  When I made money working, picking stones
         or shearing sheep, I thought, I'll always have good food,
         clothing for the children so they don't get cold.  So I was
         never interested in trying to get rich.  I never thought of
         saving up or anything.  I thought the main thing was healthy
         children and...

         Victoria: What do you see in the future for yourself?

         Herbert:  Nothing.

         Victoria: You don't think it's going to get any better?
         Herbert:  There's nothing my age, 70 years old, awful close to
         70.  There's no future for me.  But I'm still happy.

         Victoria: What if you won a sweepstake?

         Herbert:  Oh, I don't know what I'd do.  I might drop dead.
         Oh, I won $400 the other day, but I was pretty happy about
         that, see.  I owed a little bill so I was happy to pay it.  I
         paid it right away.  I went today and I went and paid off my
         store bill, one hundred and some odd dollars.  I owed $50 at
         the Friendship Centre.  When I didn't have money to buy a
         license for my truck, so they loaned me $150.  I was short $150
         to buy a license, they loaned me some.  And the other day I
         made a little money skinning.  I had $100 saved up so I gave
         $100 and when I won that $400 I paid off the other $50.  And I
         went to the store and I paid $100 almost, a few pennies short
         of $100.

         Victoria: What do you thnk it's going to be like in this city
         here, in North Battleford in the future?  How is it... do you
         figure things are going to get better for Metis people or
         native people?



         Herbert:  No, I don't think it's going to get better.  I think
         it's gettin'...  it's worse for me anyway because the food bill
         is getting awful high, the gas, the lights everything is
         getting higher and it's hard to, when you only got a fixed
         income, make ends meet, see.

         Victoria: What do you see for your children and your
         grandchildren in the future?

         Herbert:  Well I don't know, I hate to think of it.

         Victoria: It won't get any better?  Do you think it's going to
         be better for...

         Herbert:  I think of things like wars, having a war.  That's
         what I think of lots of times, I don't sleep good.  I worry
         about that.  I got seven boys and some of them got families.
         I'd hate to see them have to face that.  See, I had two
         brothers in the war and boy, my brother Sam and my brother
         Pete, he was the second oldest boy.  The other one died.  He
         was in the army, but he took sick in Regina and died.  And the
         other one got gassed and shell shocked and, oh, he was in rough
         shape, he developed T.B. from cold and wet and miserable.  And
         my other brother Sam said he was stuffed.  He was 23 months in
         the front lines, so...

         Victoria: Do you think that native people are going to be
         better off in the country, or in the north, or in the cities?

         Herbert:  No, I can't see it.  I can't see it, because there's
         no jobs in the north now.  The few odd ones that... but I
         can't...  There's so many other things that they lived on years
         ago that's not there now, see.

         Victoria: Such as...

         Herbert:  Such as trapping, and hunting, the prices goin' bad
         on furs.   There's lots of people not even trapping, see.  And
         they used to be small little logging camps.  You could take out
         timber and make a few bucks, saw your own timber and there's
         nothing.  It's all government controlled now.  You can't
         (inaudible), see.

         Victoria: So you figure there won't be nothing left up there
         soon, eh?

         Herbert:  No, no, I can't see it.  I don't see how they make a
         livin' at all.  Of course, I don't know the ways of the far
         north but where we lived in Big River I was workin' like a
         white man the way...  mill work, and loggin', and that's all.

         Victoria: Yeah, and there was probably classified as the
         northern communities then?

         Herbert:  Yeah, yeah.  That was it, yeah.  It was all... it was
         jobs, not big-paying jobs but we made a living out of it.



         Victoria: So you figure that your security for the future is
         just nil, nothing?

         Herbert:  Yes, there's nothing, there's nothing.  There's no...
         if I didn't do odd jobs I'd be damn hard up, I'm tellin' you.

         Victoria: And you're living on a social security pension?

         Herbert:  Yeah.  See, we get about $800 a month, a little
         better with my Canada pension, but figure out:  I'm paying $325
         rent, see; as high as $180 for power and water, telephone,
         cable.  Well, I got nothing left.

         Victoria: What do you think?  They should raise the old age
         pension?

         Herbert:  Pardon?

         Victoria: I said, do you think they should raise the old age
         pension?

         Herbert:  Well, if they raise it the prices would go up.
         They're talking about raising it $25 a month.  I just heard six
         percent they're raisin' on the food and 14 percent on clothing.
         Well, we'll be in the same boat.

         Victoria: Same boat, eh?

         Herbert:  Yeah.

         Victoria: Okay.  Thank you very much, Bert, for the interview.

         (END OF SIDE B)
         (END OF TAPE)


